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دریچه خبر

 راه اندازی ۱۷۰ پایگاه جدید 
اورژانس کشور

شرق: رئیس سازمان اورژانس کشور گفت:  �
۱۷۰ پایگاه به سیســتم اورژانس اضافه شده و 

به بهره برداری رسیده است.
 پیرحســین کولیوند اظهار کــرد: همکاران 
من در ســازمان اورژانس تمام وقت در خدمت 
هم وطنان بودند، در طول این مدت ما ســعی 
کردیم تمام تجهیزات خود اعم از نرم افزاری و 

سخت افزاری را توسعه دهیم.
 تعداد بالگردهای اورژانــس را به ۴۷ فروند 
رســاندیم و هزار دستگاه موتورلانس وارد کردیم 
و قرارداد ۲۰ دســتگاه اتوبوس آمبولانس را هم 

بسته ایم. 
اورژانس ریلی و دریایــی از خدمات ویژه و 
عمده ای بــود که در ایام غدیر راه اندازی شــد 
و به خدمات اورژانس اضافه شــد و همچنین 
۳۰ درصد از نیروهای جذب از طریق دانشگاه 

امسال به خانم ها اختصاص داده شده است.
 وی گفــت: همچنین جذب منابع انســانی 
بــا پنج هزارو ۳۰۰ نفــر در آزمونی که در تاریخ 
بیســت و چهارم این مــاه برگزار می شــود، در 

دستور کار قرار گرفته است.
۱۷۰ پایــگاه به سیســتم اورژانــس اضافه 
شــده و به بهره برداری رسیده است. در حدود 
۹ اقدام ویــژه برای خدمــات کرونا به صورت 
ســرفصل خاص انجام دادیــم و در این راه ۹ 

شهید را تقدیم کشور کرده ایم. 
کولیوند خاطرنشان کرد: تمام بیماران مبتلا 
به کرونا که از طریق اورژانس جابه جا شدند، از 
خدمات اورژانس راضی بودند و هیچ شکایتی 

تا به الان نداشته ایم.

عوارض تردد ترافیکی
سال آینده تهران ۲۵ درصد 

افزایش یافت
بررسی لایحه اصلاح مصوبه تعیین  � شرق: 

عوارض تردد جهــت مدیریت ترافیک، کاهش 
تقاضای ســفر و کنترل آلودگی هوا برای سال 
۱۴۰۰ در دســتور کار شــورای اســلامی شــهر 
تهــران قرار گرفت و محمــد علیخانی، رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر، 
در تشــریح این موضوع به تغییرات نسبت به 
ســال ۹۹ اشاره کرد و گفت که در بحثی که در 
افزایش پایه عوارض تغییراتی نســبت به سال 
۹۹ داشــتیم، در حالی که در لایحه شــهرداری 
تنهــا ۲۰ درصــد افزایــش بهای عــوارض را 
پیشــنهاد داده بودند، در کمیسیون مشترک به 
۲۵ درصد افزایش یافت و نرخ عوارض از ۲۸ 

هزار ۷۰۰ تومان، ۳۵ هزار تومان شد.
 وی افــزود: افزایش خدمــات بهای صدور 
مجــوز ســالانه تــردد از ۱۸۰هزارتومــان به 

۱۸۷هزار ۵۰۰ تومان افزایش یافت. 
علیخانی گفــت: ماده ۱۳ ایــن لایحه هم 
به این شــکل اصلاح شــد که بر اختصاص ۴۰ 
درصد از ســهم شــهرداری تهران به نوسازی 
ناوگان فرســوده تأکید دارد و بــا وجود اینکه 
تاکنون این سهم ۴۰ درصدی پرداخت نمی شده 
و نوســازی تاکسی به همین دلیل متوقف شده 
بود، با تخصیص مســتقیم این ســهم، مشکل 

حل می شود.
 در نهایت با تصویب اعضای شــورای شهر 
تهران عوارض تردد جهــت مدیریت ترافیک، 
کاهش تقاضای سفر و کنترل آلودگی هوا سال 

۱۴۰۰، ۲۵ درصد افزایش یافت.

اعلام ضوابط بخشش اضافه خدمت 
سنواتی مشمولان غایب

مهر:  رئیس اداره ســرباز ستاد کل نیروهای  �
مسلح ضوابط بخشش اضافه خدمت سنواتی 

مشمولان غایب را اعلام کرد.
 امیــر دریــادار دوم غلامرضــا رحیمی پور 
اظهار کرد: اداره سرمایه انسانی سرباز معاونت 
نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح ضوابط 
بخشش اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه 

در نیروهای مسلح را اعلام کرد. 
وی افزود: بــه موجب تبصــره ۱ ماده ۵۸ 
قانــون خدمت وظیفــه عمومی، مشــمولان 
غایبی که به خدمت ســربازی اعزام می شوند، 
درصورتی کــه در حین خدمت، حســن اخلاق 
و رفتــار و جدیــت در انجــام وظیفــه از خود 
نشــان می دهند، یا در مناطق جنگی، امنیتی، 
عملیاتــی و... ابراز شــجاعت و فداکاری کنند، 
به طوری کــه مراتب مورد گواهــی فرماندهان 
و مســئولان جایگاه های سرتیپی و بالاتر باشد، 
تمام یا بخشــی از مدت اضافه خدمت سنواتی 

آنان مورد بخشش قرار می گیرند.
 رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل 
نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: براساس این 
ضوابط، مصادیق اخلاق و رفتار، حسن انجام 
وظیفه و شرایط خاص طی دستورالعملی به 
تمام ســازمان های نیروهای مسلح ابلاغ شده 
و کارکنان وظیفه دارای غیبت ســنواتی ســه 
یا شــش ماه می توانند با مراجعــه به نیروی 
انسانی یگان ها از نحوه برخورداری از مقررات 

بخشش، آگاه شوند.

۹۵ درصد مهاجران مقیم
در خاک ایران، افغانستانی اند

شــرق: نشســت معاون امــور زنــان و خانواده  �
رئیس جمهور بــا زنان موفق مهاجر مقیــم در ایران 
به صورت مجازی برگزار شــد. در این نشست که طیبه 
سیاوشی، مشــاور عالی معاون رئیس جمهور در امور 
زنــان و خانــواده و همچنین لیلا فلاحتــی، مدیر کل 
امور بین الملل معاونت، حضور داشــتند، مدعوین به 
بحــث و تبادل نظر درباره پدیــده مهاجرت، مهاجرت 
زنان و خانواده ها، مشــکلات پیــش روی مهاجران و 
ظرفیت های حاصل از مهاجرت پرداختند. ابتکار با بیان 
اینکه فرمان مقام معظم رهبری برای تحصیل رایگان 
کودکان مهاجر بسیار مؤثر و بااهمیت است، افزود: ما 
شاهد سرمایه گذاری قابل توجهی در این زمینه هستیم 
و نمونه هایی از تخصص عزیزان حاضر در این نشست 
نشــان دهنده میزان تحصیلات بالایی است که در بین 
مهاجران و به خصوص مهاجران افغانســتانی شکل 
گرفته اســت. معاون رئیس جمهور اظهار کرد: تمام  
سعی ما تاکنون بر این بوده که مشکلات مهاجران در 
حدود قوانین حل شــده و به حداقل برسد، همچنین 
اگر به صورت خاص تشکل هایی تحت عنوان سازمان 
مردم نهاد در داخل ایران به ثبت رســمی رســیده اند، 
عزیزان مهاجر می توانند از طریق همین سازمان هایی 
که دارند پروژه های مشــترکی را به معاونت پیشنهاد 
دهند و مــا از این طرح ها به منظور توانمندســازی و 
توان افزایــی زنان مهاجر اســتقبال می کنیم. در ادامه 
جلســه نیز یکی از مدیــران انجمن پیگیــر آماری از 
حضــور مهاجران و به  ویژه مهاجران زن در ایران ارائه 
کرد و گفت: ۹۵ درصد از مهاجران مقیم در خاک ایران 
افغانســتانی و مابقی عراقی، پاکســتانی و اهل ترکیه 
هســتند. نســبت مهاجران مرد و زن نسبتا برابر بوده، 
به گونه ای که ۴۶ درصــد از مهاجران زن و ۵۴ درصد 
مرد هســتند و ایــن موضوع حاکــی از مهاجرت های 
خانوادگی به داخل خاک ایران است. وی گفت: تقریبا 
۷۶۸ هزار نفر از مهاجران قانونی زن هستند که از این 
تعداد ۷۰ درصد زنان  مهاجر نسل دوم و سوم  هستند 
کــه در ایران به دنیا آمده  و زیر ۳۰ ســال  دارند که ۴۶ 

درصد از این جمعیت زیر ۱۹ سال است.

 ارجاع پرونده های زیر ۵۰ میلیون 
تومان به شوراهای حل اختلاف

شرق: رئیس شورای حل اختلاف دادگستری استان  �
تهران گفت: طبق قانون جدید شوراهای حل اختلاف، 
پرونده های زیر ۵۰ میلیون تومان برای صلح و سازش 
به این شوراها ارجاع داده می شود. غلامرضا مهدوی، 
معاون قضائی رئیس کل و رئیس شورای حل اختلاف 
دادگستری استان تهران، با اشاره به برنامه های دستگاه 
متبوع خود برای رســیدگی به پرونده هــای ورودی با 
توجه به قانون جدید شــوراهای حــل اختلاف، اظهار 
کرد: قانون جدید ناظر بر شوراهای حل اختلاف اگرچه 
در مجلس شــورای اسلامی تصویب شده  اما هنوز در 
مرحله تأیید در شــورای نگهبان اســت؛ بنابراین هنوز 
لازم الاجرا نیســت  اما با توجه بــه تأکیدات رئیس قوه 
قضائیــه، مــا برنامه هایی را برای اجــرای فوری مفاد 
قانون جدید شوراهای حل اختلاف پس از تأیید آن در 
شورای نگهبان در دستور کار قرار داده ایم. وی با اشاره 
به افزایش ورودی پرونده ها به شوراهای حل اختلاف 
در نتیجه قانــون جدید بیان کرد: طبــق قانون جدید 
شــوراهای حل اختلاف، پرونده های زیــر ۵۰ میلیون 
تومان برای صلح و ســازش به این شوراها ارجاع داده 
می شود و این امر بیانگر افزایش دوو نیم برابری حجم 
ورودی پرونده هــا به شــوراهای حل اختلاف اســت؛ 
از همین رو باید برنامه ها و تدابیر ویژه ای را جهت تمهید 
امور و رسیدگی ســریع و دقیق به پرونده های ورودی 
در دستور کار قرار دهیم. مهدوی با اشاره به برنامه ها 
و ابتکارات در نظر گرفته شــده برای رسیدگی سریع و 
متقن به پرونده های ورودی به شوراهای حل اختلاف 
با توجه به قانون جدید، گفت: با مرکز شــوراهای حل 
اختلاف کشور هماهنگی های لازم را صورت داده ایم تا 
به منظور افزایش صلح و سازش در پرونده های ورودی 
و همچنین تسریع در رسیدگی به آنها از پیش کسوتان 
اهل فــن در حوزه صلح و ســازش به عنوان صلح یار 
یــا جهادگــران صلح و ســازش دعوت بــه همکاری 
کنیم. رئیس شوراهای حل اختلاف دادگستری استان 
تهران خاطرنشــان کرد: در قانون جدید شوراهای حل 
اختلاف تصریح شده که ظرف سه ماه باید پرونده های 
ورودی تعیین تکلیف شــوند که این امر نیز در دستور 
کار همیشگی شوراهای حل اختلاف استان تهران قرار 

دارد و دستورالعمل ناظر بر آن نیز ابلاغ شده است.

ایران مقبره ابوریحان بیرونی 
در افغانستان را بازسازی می کند

مهر: وزیر میراث  فرهنگی دستور داد هرچه سریع تر  �
بــا کشــور افغانســتان هماهنگی هــای لازم را برای 
بازسازی مقبره ابوریحان بیرونی، دانشمند و ریاضیدان 
ایرانی در شهر غزنی این کشور انجام شود. علی اصغر 
مونســان گفت: «با توجه به اینکه ایــن مقبره ویران 
شــده و در وضعیت بدی قــرار دارد، با هماهنگی ای 
که معاونت میراث  فرهنگی با کشور افغانستان انجام 
می دهد، در بخش بازسازی آرامگاه این دانشمند بزرگ 
ایرانی هر چه ســریع تر اقدام خواهیم کرد». «کشور ما 
دانش خوبی در زمینه مرمت و بازسازی بناها و اماکن 
تاریخی دارد و کارشناسان برجسته ای نیز در این حوزه 
فعالیت می کنند. به این منظور در بازســازی اصولی 
مقبره ابوریحان بیرونی به کشــور افغانســتان کمک 
می کنیم تا شــاهد مقبره ای در خور شأن این دانشمند 

برجسته ایرانی باشیم».

شــرق: ماجرای خبرساز چند ماه گذشته و بحث و جدل بین شورای شهر 
و نهاد ریاســت جمهوری بالاخره به رأی قاطعی رســید و آن طور که یک 
عضو شــورای شهر تهران خبر داد، دیوان عدالت اداری «لغو محدودیت 
ارتفاعی ساخت وســاز در  محله جماران» را متوقف کرد. این رأی به طور 
خلاصه می گوید نهاد ریاســت جمهوری دیگر شانسی برای ساخت وساز 
در محله جماران ندارد و در نزاعی چندماهه بالاخره شــورای شــهر به 
موفقیت دست پیدا کرده  اســت. درباره این بحث ادامه دار و اهمیت آن 
باید بدانیم که دلیل حضورنیافتن شهردار تهران در جلسات هیئت دولت 
و به نقل از اعضای شــورای شــهر تهران، به تصمیم شــورا و شهرداری 
برمی گردد کــه با ادامه ساخت و ســاز نهاد ریاســت جمهوری در محله 
جماران مخالفت کرده  بودند و نهاد ریاست جمهوری هم به دلیل همین 
مخالفت، شــهردار تهران را از حضور در جلسات هیئت دولت منع کرد. 
در گیــرودار این بحث و نزاع البته شــورای عالی معماری و شهرســازی 
مصوبه ای داشــت که در راستای خواسته نهاد ریاست جمهوری مبنی بر 
ادامــه ساخت وســاز روی یک ملک در محله جماران بــود و حالا دیوان 
عدالت اداری ایــن مصوبه را هم غیرقانونی اعلام کرده  اســت. این رأی 
می تواند پایانی بر چندین ماه نزاع باشد و شاید هم نهاد ریاست جمهوری 

سراغ راهی تازه برود.
 رأی دیوان چه می گوید؟

خبر تازه به توییت دیروز رئیس کمیســیون شهرســازی شورای شهر 
تهران برمی گردد که با انتشــار تصویری از رأی دیوان نوشــت که «دیوان 
عدالــت اداری لغو محدودیت ارتفاعی ساخت وســاز در  محله جماران 
را متوقف کرد». محمد ســالاری، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شــورای شــهر تهران در این توییت خود نوشــت: «با رأی دیوان عدالت 
اداری اجرای مصوبه شــورای  عالی شهرســازی و معماری ایران، مبنی 
بــر لغــو محدودیت ارتفاعــی محله جمــاران متوقف شــد». محتوای 
تصویــر منتشرشــده در این توییت هم به طور خلاصــه همین موضوع را 
تأیید می کند و می گوید که ابلاغیه وزارت راه و شهرســازی بنا بر شــکایت 
ســازمان بازرسی کل کشور باید متوقف شــود و هر گونه عملیات اجرائی 
در این ملک هم تعطیل شــود. این رأی می تواند موفقیتی برای شــورای 
شــهر تهران باشــد که پیش از این با اعلام خبری که از نظــر آنها تخلف 
نهاد ریاســت جمهوری خوانده می شد، طبقه اضافه شده به ساختمان را 
تخریب کردند اما پس از آن شــورای عالی شهرسازی ابلاغیه ای مطابق 
خواست نهاد ریاست جمهوری داشــت که حالا آن ابلاغیه هم از حالت 

قانونی خارج می شود.
 ماجرای ملک حاشیه ساز چیست؟

ماجرای خبرســاز و اختلاف نهاد ریاســت جمهوری با شــورای شهر 

تهران از اوایل تیر امســال و با خبر تخلف در ساخت وساز ملکی متعلق 
به نهاد ریاســت جمهوری آغاز شــد. در آن  روزها اعضای شورای شهر و 
منتقدان می گفتند این نهاد از قدرت خود برای دورزدن قانون و مصوبات 
استفاده می کند و در سمت دیگر نیز روابط عمومی نهاد ریاست جمهوری 
از پایبندی به قانون و خبرســازی های غیرموثق می گفت. ماجرا همچنان 
ادامه پیدا کرد تا اینکه شــورای عالی شهرسازی و معماری در جلسه ای 
به بررســی محدودیت طبقات در منطقه جمــاران پرداخت که پیش از 
آن اعضای شــورای شــهر در نامه هایی به این شــورا، خواســتار بررسی 
این موضوع در شــورای شــهر شــده  بودنــد. در این نامه کــه با امضای 
بیش از دوســوم از اعضای شــورا همراه شــد، این اعضا خواستار خروج 
طرح لغو محدوده ارتفاعی محله جماران از دســتور کار جلسه شورای 
عالی معماری و شهرســازی شــدند که همان روزها به نظر می آمد این 
خواســته تا اندازه ای محقق شد ولی بعدتر مشــخص شد شورای عالی 
شهرسازی رأی دیگری صادر کرد. این ماجرا که با عنوان «ماجرای تخلف 
نهاد ریاســت جمهوری در ساخت وســاز یک ملک» خوانده می شد، ابتدا 
با اخباری غیررســمی از ســوی خبرنگاران و در فضای مجازی آغاز شــد 
که از تخلف غیرقانونی نهاد ریاســت جمهوری درباره ســاخت یک پلاک 
غیرمجاز در جماران حکایت داشــت. چند روز بعد از خبرهای تأییدنشده 
ابتدایی هم «محمدجواد حق شــناس»، عضو شورای شهر، با بازنشر یکی 
از این نوشــته ها در صفحه اجتماعی خود، ضمن تأیید این ساخت وســاز 
غیرمجــاز، از حضور دو عضو شــورای شــهر در محــل و اقدامات لازم 
برای تخریب بخش های غیرقانونی خبر داد. در کنار این نوشــته ها، نامه  
جمعی از اهالی محله جماران خطاب به شهردار منطقه یک هم تأییدی 
بر این ساخت وســاز بود کــه در آن نامه آمده بــود: «احتراما این جانبان 
امضاکنندگان اهالی محله جماران به عرض می رســانیم که مدتی است 
شخص یا اشــخاص نامعلوم با ادعای ارتباط با مقامات دولتی، مبادرت 
به ساخت وساز غیرقانونی در مقیاس وسیع در بخشی از اراضی واقع در 
یاسر، خیابان شهید حمید حســنی کیا، اول چوبینه کرده اند و بدین ترتیب 
با تخطی از موازین شهرســازی و مقررات شهرداری، عملا سبب ضرر به 
حقوق مادی و معنوی اهالی محل شدند و سبب ساز ایجاد جو نارضایتی 
در ســطح عمومی شــدند». آنها در ادامه نامه خود این رفتار را مصداق 
نقض حقوق شــهروندی دانستند و خواســتار توقف عملیات ساختمانی 
شدند. حق شــناس که پیش از این از تأیید این ساخت وساز غیرمجاز خبر 
داده بــود، در گام دوم تخلــف را مربوط به نهاد ریاســت جمهوری و نه 
شخص رئیس جمهوری دانست و از تخریب طبقه غیرمجاز نیز خبر داد.

 لغو محدودیت ارتفاع در جماران برای تنها یک ملک؟
ماجــرا همچنان بــا گفت و گو و توضیحات دو طــرف، یعنی مدیران 

شهر و همچنین مقامات نهاد ریاست جمهوری پیش رفت تا اینکه خبر 
رسید قرار است در جلسه شــورای عالی شهرسازی، محدودیت ارتفاع 
در منطقه جماران برداشته شود. انتشار این خبر با واکنش های فراوانی 
روبه رو شــد و حتی یکی از اعضای شــورا از حذف دستوری خود از این 
جلســه نوشت. پیش از این نیز سخنگوی شــورای اسلامی شهر تهران 
از نامه اعضای شــورای شــهر در مخالفت با این جلسه نوشت. «علی 
اعطا» دراین باره گفته بود: «حســینیه جمــاران واقع در محله جماران 
در محــدوده منطقه یک شــهرداری تهــران، به عنوان یــک اثر دارای 
شئون ملی، در ســال ۶۷ به شماره ۱۸۵۳ در فهرســت آثار ملی ایران 
به ثبت رســیده  اســت و محله جماران نیز به عنوان یک بافت ارزشمند 
مسکونی و روســتایی دارای ارزش هویتی، تاریخی و فرهنگی به شمار 
می آید». او گفته بود: «با توجه به ابعاد شخصیتی حضرت امام خمینی 
به عنوان رهبر انقلاب اســلامی و بنیان گذار جمهوری اسلامی، هرگونه 
اتخاذ تصمیم در رابطه با جماران، مســتلزم درنظرداشــتن ملاحظات 
و حساســیت های ویژه اجتماعی و همچنین فرهنگی- میراثی اســت». 
اعطا در ادامه به جلســه شورای عالی شهرسازی پرداخت و گفته بود: 
«از آنجــا که ارائه گزارش دربــاره طرح تفصیلی محلــه جماران پیرو 
دستور رئیس جمهوری در دستور جلسه آتی شورای عالی شهرسازی و 
معماری ایران در روز دوشنبه ۱۳ مرداد قرار دارد، هرگونه تصمیم گیری 
شتاب زده و بدون پشتوانه کارشناسی جدی در جهت لغو طرح تفصیلی 
ویژه جماران یا رفع محدودیت ارتفاعی آن، ممکن اســت نه تنها منجر 
به مخدوش شــدن هویت تاریخی آن محله شود، بلکه نارضایتی هایی 
را میان ســاکنان و ذی نفعان ســایر محدوده های دارای طرح های ویژه 
با محدودیت های ساخت وســاز در شــهر تهران و حتی ســایر شــهرها 
رقم بزند». بنا بر اعلام روابط عمومی شــورای  شــهر تهــران، او از وزیر 
راه خواســت با عنایت به توضیحات فوق، به منظور انجام بررسی های 
همه جانبه فنی - کارشناســی و فرهنگی - اجتماعی از ســوی شورای 
اســلامی شهر و شــهرداری تهران و اعلام نتایج بررســی ها به شورای  
عالی شهرســازی و معماری ایران، موضوع طرح مذکور از دســتور کار 
جلســه آتی آن شــورا خارج شــود و طرح مجدد آن پس از ارائه نتایج 
بررســی های شورا و شهرداری در شــورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران مطرح شــود. روزهای بعد اعلام شد که چنین مصوبه ای عملا از 
دستور شورای عالی شهرسازی و معماری خارج شد اما بعدتر مشخص 
شد که واقعیت چنین نبود و این شورا به خواسته نهاد ریاست جمهوری 
رأی مثبت داده و ابلاغیه ای را هم منتشــر کرده  اســت. حالا رأی جدید 
دیوان عدالت اداری، باطل کردن همین مصوبه است که به عبارتی تأیید 

خواسته اعضای شورای شهر تهران است.

دیوان عدالت اداری لغو محدودیت ارتفاعی ساخت وساز در  محله جماران را متوقف کرد

  مخالفت دیوان با   خواسته ریاست جمهوری  

 شــرق: ۹۸ عضو مجمــع عمومی ســازمان نظام 
پزشــکی در نامــه ای بــه ریاســت جمهوری، خرید 
واکسن روسی اسپوتنیک V از این کشور را غیرموجه 
و خطرآفریــن دانســتند و ســؤالاتی را در این زمینه 
مطــرح کردنــد. در بخش هایی از ایــن نامه که به 
امضای رئیس مجمع عمومی سازمان نظام پزشکی 
نیز رسیده، آمده است: در شرایطی که بیماری کرونا 
خانواده های بسیاری را سوگوار کرده و ما را در ماتم 
هم قطاران خود ســیاه پوش نموده است، خرید این 
واکسن که تأییدیه های حداقلی جهانی را طی نکرده 
و اثربخشــی و بی خطربودن آن در کشور تولیدکننده 
نیــز با ابهام و اعتراض مواجه اســت بــه دلایل زیر 
غیرموجــه و خطرآفرین می دانیم و به حکم وظیفه 
انسانی و شرعی خود خدمت شما یادآور می شویم: 
اطلاعات شفافی از مراحل تحقیق و ساخت واکسن 
اســپوتنیک V در دسترس نیست. واکسن اسپوتنیک 
V توسط هیچ یک از منابع معتبر جهانی تأیید نشده 
اســت و اثربخشــی و بی خطری آن توسط مجامع 
جهانی و حتی شــخصیت های علمی ســتاد کرونا 
مورد تشــکیک قرار گرفته است. مدارک و مستندات 
و دلایل تأیید این واکســن در اختیــار صاحب نظران 
جامعه پزشــکی قرار نگرفته است. جامعه پزشکی 
و مردم ایــران هرگونه تعلل، تأخیر، ملاحظه کاری و 
مسامحه در این زمینه را غیر قابل قبول، نابخشودنی 
و تحمل ناپذیر می دانــد. ما اعضای مجمع عمومی 
سازمان به عنوان نمایندگان جامعه پزشکی نگرانی 
خود را نسبت به نحوه انتخاب، تأیید و خرید واکسن 
موسوم اســپوتنیک V ساخت کشــور روسیه اعلام 

می داریم».
در روزهای گذشــته و پس از تأیید ســتاد مقابله 
بــا کرونا مبنی بــر خرید واکســن کرونای روســی، 
واکنش های منفی پزشکان، چه آنهایی که در ستاد 
کرونا مسئولیتی دارند، چه نمایندگان مجلس و چه 
اعضای ســازمان نظام پزشــکی،  به خاطر خرید این 
واکســن منتشر شد. مینو محرز، عضو ستاد مقابله با 
کرونا، با ابراز تأســف از خرید این واکسن گفت که به 
پزشــکان اجازه نمی دهد این واکسن را تزریق کنند. 
از ســوی دیگر رئیس کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی نیز گفت واکسن اسپوتنیک 
را تزریق نخواهد کرد. حسینعلی شهریاری، با اشاره 
به اینکه «واکسن «مسئله سیاسی» نیست و نباید بر 
اساس نزدیکی سیاســی درباره «امنیت و تأیید» آن 
قضاوت کرد، پیشــنهاد داد که واکسن های خارجی 
را ابتــدا مســئولان بزنند و در صورتی  که مشــکلی 
نداشــت برای عموم مردم استفاده شــود. به گفته 
او «وقتــی از انجام مراحل کامــل کارآزمایی بالینی 
واکســن اطمینان نداریم، نباید آن واکسن روی مردم 

ما آزمایش شود».
واکسن روسی فاقد استانداردهای لازم است

در حال حاضر حدود ۲۵ کشــور واکســن روسی 
را خریــداری کردند. از مجارســتان در اتحادیه اروپا 
و امــارات در همســایگی خودمــان و آرژانتیــن در 

آمریکای لاتین و مالزی در آســیای جنوب شــرقی. 
دلیــل مخالفــت پزشــکان ایرانی با خرید واکســن 
روســی چیســت؟  این ســؤالی بود که از دکتر علی 
سالاریان، عضو هیئت رئیسه مجمع عمومی سازمان 
نظام پزشــکی که بــه رئیس جمهور نامه نوشــتند، 
پرســیدیم. او در پاســخ به این ســؤال به «شــرق» 
گفت: «به هر حال حدود یک سال از شروع کووید۱۹ 
می گذرد، همــکاران ما در خط مقــدم این بیماری 
و حفظ ســلامت مردم تلاش های زیــادی کردند و 
تعداد زیادی مبتلا شــدند و تعداد زیادی هم شهید 
تقدیم جامعه کردیم. این انتظار از وزارت بهداشــت 
و از دولت می رود که بهترین نوع واکسن موجود در 
دنیا که بیشــترین تأییدیه را داشــته باشد، برای کادر 
درمان و مردم تهیه کنند. وظیفه ذاتی سازمان نظام 
پزشــکی هم این اســت که هم از سلامت و کرامت 
حرفه ای جامعه پزشکی دفاع کنند و هم از سلامت 
جامعه». او با برشــمردن معایب واکســن روســی 
تصریح کرد: «اولا نوع خرید اعلام واکســن روســی 
غلط و غیرحرفه ای بود؛ یعنی به جای اینکه وزارت 
بهداشــت اولین بار خرید این واکســن را اعلام کند، 
وزارت امــور خارجه و آقــای دکتر ظریف آن هم در 
ســفر به روسیه خبر خرید واکســن روسی را دادند! 
این عمل برای ما ایجاد شــبهه کــرد که مبادا خرید 
این واکســن در قبال اعطای امتیــازات دیپلماتیکی 
که داده شــده، خریداری شده باشد. به بیان دیگر ما 
نگران هستیم که مسائل علمی در خرید این واکسن 
کنار گذاشته و مسائل سیاسی مقدم بر مسائل علمی 
دانسته شده باشد. دوما اخباری که از واکسن روسی 
می رسد، امیدوارکننده نیســت. مطابق خبرها برای 
تأیید این واکسن، دولت روســیه فشاری را بر کمیته 
اخلاق پزشــکی روســیه وارد کرده و رئیس کمیته 
اخلاق پزشکی کشور روســیه که حاضر به تأیید این 
واکسن نشــده بود، اســتعفا داد. ضمن اینکه همه 
واکسن هایی که امروز در دنیا برای کووید۱۹ ساخته 
شــده اند، به هر حال به خاطر اینکــه زمان کوتاهی 
برای تهیه شــان وقت بود، آن استانداردهای لازم را 

ندارند. اما مجوزهای اضطراری توســط سازمان ها 
و مؤسســات مرتبط برای این واکســن ها گرفته شد. 
واکسن روسی، نسبت به واکسن هایی که شرکت های 
چندملیتی می ســازند، مثل واکســن آســتارازنکا یا 
واکسنی که کشور هند ســازنده آن است،  استاندارد 
و مجوزهــا را کمتــر گرفته انــد و به نظر می رســد 
همــه اینها نشــانه ای بــرای عدم اطمینــان به این 
واکسن باشد». ســالاریان در ادامه افزود: «در مورد 
واکسن شبهات زیاد اســت. همان طور که می دانید، 
شــتابزدگی در اعلام این قضیه بســیار زیاد بود. مثلا 
خانم دکتر محرز، عضو ستاد مقابله با کرونا هستند 
یا دکتر شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت مجلس 
هستند، وقتی آنها اظهارنظر می کنند که این واکسن 
را نخواهند زد و واکســن روسی خطرناک است، این 
شــائبه برای اعضای مجمع عمومی نظام پزشــکی 
کشــور به وجود می آید که نکند ریســک این واکسن 
بیش از ریســک مجاز واکســن باشــد. قطعا درباره 
واکسن روسی ابهامات زیادی وجود دارد، بنابراین ما 
احســاس وظیفه کرد که در این شرایط برای دفاع از 
سلامت جامعه و کادر پزشکی این نامه را خطاب به 
رئیس جمهوری ارسال کنیم. فکر می کنم پاسخ این 
نامه نیز باید مســتدل و روشــن باشد. ایشان مدارک 
و دلایل مستدلشــان را به مجامع علمی کشور ارائه 
کنند تا ما بپذیریم که نگرانی ها، نگرانی های درستی 
نیست و این واکسن از استانداردهای لازم برخوردار 
است. صرف اینکه بر فرض کشورهایی این واکسن را 
خریداری کرده اند،  دلیل منطقی برای خرید واکســن 
روسی نیســت. در پاسخ می شــود گفت اوکراین با 
وجود همســایگی با روســیه از خرید واکسن روسی 
خودداری کرده اســت. این طور مثال زدن به سلیقه 
کشــورها باز می گردد و اصلا شــاید برخی کشورها 
خرید خود را بر اساس مســائل سیاسی انجام داده 
باشند، به نظرم این قیاس صحیح نیست. به نظر من 
مســتندات کافی برای خرید واکسن از طرف وزارت 
بهداشــت در اختیار مراجع ذی ربط قــرار نگرفته و 
خود روس ها هم نتوانســتند چنیــن کاری را انجام 

دهند». وی در پایان در پاســخ به این سؤال که خود 
شــما از واکسن روســی اســتفاده نخواهید کرد نیز 
گفت: «نه من با توجه بــه نامه ای که امضا کردم و 
همچنین دلایلی که دارم از واکســن روسی استفاده 

نمی  کنم».
اول خودمان تزریق می کنیم

هم زمان با انتشــار نامه مجمع عمومی سازمان 
نظام پزشکی، وزیر بهداشــت اعلام کرد که واکسن 
روسی را اول روی خانواده خودمان تزریق می کنیم. 
ســعید نمکی با بیــان اینکه اجازه ندادیم واکســن 
هیچ کشــوری بــر مردم مــا آزمایش بالینی شــود، 
گفت: «مــا ۱۶ میلیــون و ۸۰۰ هزار دوز واکســن در 
قالب سبد کووکس پیش خرید کردیم که قول دادند 
در فوریــه یعنی در روزهای آینــده اولین مقادیر آن 
برسد. در آن ســبد به جز آمریکایی ها و انگلیسی ها 
که نیســتند، بقیه واکسن سازها مثل آسترازنکا که از 
مجموعه های اروپایی - هندی است، حضور دارند. 
این ۱۶ میلیون و ۸۰۰ هزار دوز برای هشــت میلیون و 
۴۰۰ هــزار نفر اســت که برای همه کافی نیســت و 
تقلا کردیم از کشــورهای دیگر هم واکســن بخریم. 
هیچ کدام از این واکسن ها قبل از طی کردن فاز سوم 
انســانی نباید به کشــور بیاید. الان واکسنی در دنیا 
هنوز به فاز چهارم نرســیده است و این فاز معمولا 
پنج ســال طول می کشــد به همین دلیــل تا امروز 
سازمان جهانی بهداشت برای هیچ سازنده واکسنی 
گواهی انتهایی واکسن را صادر نکرده، زیرا این فاز ۴ 
طی نشده است. برای همین گفتیم ما واکسنی وارد 
کشور می کنیم که فاز ۳ مطالعات بالینی اش بیرون 
از این سرزمین صورت گرفته باشد و گواهی مصرف 
اضطراری یا EUL یا EUA را در مبدأ داشته باشد».

وی افــزود: «یکــی از این منابع کــه برخی روی 
 vآن بلوا به راه انداختند، واکســن روسی اسپوتنیک
مؤسسه گامالیاست، این واکسن روسی در کشورهای 
روســیه، آرژانتین، مجارستان، صربســتان، مکزیک، 
امارات متحده عربی، پاکســتان، بــلاروس، بولیوی، 
الجزایر و... ثبت شــده و شــروع به واکسیناســیون 
کرده انــد. این چه خباثتی اســت که بــرای میزگرد 
کشــوری که خودش در باتلاق کرونا مانده اســت، 
خوراک تهیه کنیم؟ این چه وطن پرستی و اندیشه ای 
اســت؟ روزی کــه مرگ ومیر ما به حــدود ۵۰۰ نفر 
می رســید بلوا می کردنــد برایمان در شــبکه های 
خارجی اما روزی که متأســفانه مرگ و میر خودشان 
به هزارو ۸۶۰ مورد رســیده، یک پنل نگذاشــتند که 
علت را بررســی کنند. مگر نمی شود این سؤالات را 
در کشور از خود وزیر بهداشت پرسید؟ مگر می شود 
قبول کرد وزیر بهداشت این مملکت به این بی غیرتی 
مبتلا شــده که اجازه دهد پای واکسن نامطلوب به 
این کشور برســد؟ ما هم واکسن داخلی را با قدرت 
دنبــال می کنیم و هم از مطمئن ترین منابع واکســن 
وارد می کنیــم و به کوری چشــم خیلی ها اول هم 
به خود و خانــواده خودمان تزریق می کنیم تا همه 

بدانند ما سلامت مردم را در اولویت می دانیم».

اعتراض به خرید واکسن روسی ادامه دارد
وزیر بهداشت: واکسن روسى را اول به خانواده خودمان تزریق مى کنیم


